
Zprávy z neziskových organizací, kterým pomáhá OKD a její nadace při péči o nemocné lidi, seniory, děti i životní prostředí

Juventusácké „výjezdy“ se vydařily
Stovky rodin z Karviné chtějí opakování a KSVČ proto podalo žádost o podporu při pokračování tohoto projektu

KARVINÁ – Když poprvé ve své dlou-
holeté historii Krajské středisko vol-
ného času (KSVČ) Juventus nabídlo 
všem dětem navštěvujícím volnočas-
nové kroužky v centrále v Novém Měs-
tě či přírodovědnou stanici v Ráji ví-
kendové „výjezdy“ do přírody, reakce 
byla ohromná. Stovky rodin chtějí po-
kračování! Nezbylo než se opět obrátit 
na Nadaci OKD, aby projekt běžel dále.

Z kluboven za vzduchem
Z městských kluboven za čerstvým 
vzduchem – tak pojmenovali akci 
pro asi 550 karvinských školáků, kte-
ří jsou registrování ve čtyřech desít-
kách zájmových kroužků. „Výjezdy 
kolektivů ven z města jsou odměnou 
těm, kteří smysluplně tráví volný čas. 
Během tří dnů, kdy jsou děti spolu, 
se také poznají více než jen v klubov-
nách,“ sdělila Michaela Tomoszková 
z Juventusu.

Nadace OKD na to přispěla v pro-
gramu „Pro zdraví“ částkou více než 
320 tisíc korun. „Jezdí se zejména 
na naši turistickou základnu v Řece 
v Beskydech, jejíž interiér jsme ostatně 

opravili také díky podpoře těžařské na-
dace. Rodiče to stojí včetně cesty, jídel, 
noclehů i odměn pouze 255 korun,“ 

upřesnila s tím, že čtyři stovky dětí už 
„vyjely“. Asi stopadesát to ještě čeká.

Přírodovědci – do přírody
Do přírody za poznáním a odpočinkem 
– to je projekt, na nějž NOKD ve stej-
ném grantovém programu uvolnila sto-
tisícovou částku. „Týká se to našich pří-
rodovědců. Pořádáme pro ně jak terén-
ní exkurze, tak vícedenní soustředění. 
V reálu – přímo v přírodě – poznávají to, 
s čím se seznamovali dosud jen teoretic-
ky. Cílem je posílit také jejich vztah k re-
gionu,“ uvedla Tomoszková.

Juventusáčtí mladí přírodovědci tak 
do května sledovali vodní hmyz v Pood-
ří, stopovali velké šelmy v Beskydech, 
navštívili záchrannou stanici zvířat 
v Bartošovicích či rezervaci Kotvice. 
Pozorovali výry, obojživelníky i plazy, 
věšeli ptačí budky nebo pouštěli drav-
ce do přírody. Byli i na základně KSVČ 
v Řece. A k letošním plánům patří na-
příklad exkurze u chovatele jezevců!

Bez NOKD by to asi nešlo
Čtyři uzavřené, dva (zmiňované) pro-
bíhající projekty a další dvě žádosti 
ve schvalovací fázi – tak vypadá spo-
lupráce Juventusu s Nadací OKD. 
„Opravdu nám hodně pomáhá. Díky 
ní se mohly výjezdů do přírody účast-
nit například i děti ze sociálně slab-
ších poměrů. My na oplátku rádi vy-
stupujeme na velkých akcích spoje-
ných s nadací. Je to vzájemné,“ řekla 
Tomoszková.

Sama pochází z hornické rodiny, tá-
ta fáral na Armádě a mezi horníky má 
i bratrance či své známé. Stejně jsou 
na tom i spousty dětí docházejících 
do KSVČ Juventus. „Pochopitelně ta-
ké od jejich rodin máme kladné reak-
ce na naši činnost. Například výjezdy si 
chválili tak, že jsme se rozhodli pokra-
čovat a zpracovali pro to jednu z našich 
žádostí,“ dodala Tomoszková.

Radek Lukša

Památník padlým je opět důstojný
Nový vzhled vynikne nejen při pokládání kytic na pietních aktech, oživil totiž i náměstí v Doubravě

DOUBRAVA – V nedůstojném, ba až 
neslušném stavu, s odlupujícím se 
pozadím na mužské části souso-
ší, se působením času a po amatér-
ské opravě ocitl památník obětem 
první světové války v Doubravě. Je-
ho kompletní zrestaurování – plně 
hrazené z Nadace OKD – vyšlo na 
128 tisíc korun.

„Žádali jsme o podporu kvůli fi -
nanční náročnosti rekonstrukce. 
Nadace OKD je významným part-
nerem naší obce – v minulosti spo-
jené s hornictvím Dolem Doubra-
va a v současnosti řadou obyvatel 
zaměstnaných v OKD či u dodava-
telů,“ přiblížila Šárka Hugáňová 
z radnice. Dodala, že přízni těžař-
ské nadace se těšily už zdejší děti, 
dobrovolní hasiči a vícekrát knihov-
na s malými i velkými čtenáři. Po-
moc od ní do Doubravy přišla ovšem 
i na odstraňování následků záplav 
z jara 2010.

Zatím poslední díky vyslovili Na-
daci OKD občané právě za obnovu 
památníku obětem války z let 1914 
až 1918. „Uskutečnění projektu 
má velký význam ve snahách o pěk-
ný vzhled obce, rozvíjení a zachová-
vání jejích kulturních hodnot. Re-
konstrukce oživila i náměstí,“ uve-
dl Pavel Wija z investičního odboru 
radnice.

Sousoší Ferdinanda Maliny z ro-
ku 1925, tvořené mužem loučícím 
se s ženou a dítětem, je z pískovce. 
„Ten dostal během let zabrat. Poško-
zoval ho vzduch, nečistoty biologic-
kého původu i vodní koroze. Ama-
térská oprava cementovým a vápen-
ným mlékem – pačokem – před více 
než dvaceti lety památníku vůbec 
neprospěla. Výsledkem bylo ještě 
větší poškození a degradace pískov-
ce,“ upřesnil Wija. Současné opravy 
se zhostil kameník Jaroslav Langer 
z Jeseníku nad Odrou. uzi
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Děti ze zájmových kroužků Juventusu vyrážejí z kluboven do hor.

Přírodovědci mají díky těžařské nadaci také vlastní výjezdní akce.

Stav před rekonstrukcí byl žalostný. Památník v Doubravě po opravách.
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Jak znáte NOKD? Co má více dělat?

OSTRAVA – Zpětná vazba přímo z nezis-
kového sektoru se Nadaci OKD dostá-
vá prakticky neustále. Jak se však na je-
jí aktivity dívají „ostatní“? Ptali jsme se 
proto na Dole Darkov přímo důlních za-
městnanců a také na Vysoké škole báň-
ské-Technické univerzitě Ostrava. A to 
nejen, jak těžařskou nadaci vnímají, ale 
také, kam by měla zaměřit svou pozor-
nost.

Luboš Rybenský, student hornictví 
na Hornicko geologické fakultě (HGF):

Logicky se zprávy o ak-
tivitách společnosti 
OKD i její fi remní Na-
dace OKD k nám do-
nesou. A my jsme pře-
ce budoucí havíři, ne? 

Takže – pomáhá občanským sdružením 
s nejrůznějším zaměřením, skutečně ši-
roké škále projektů zaměřených napříč 
všemi generacemi, od malých dětí až 
po seniory. Vyhlásila i ceny za nejlepší 
projekty. Já být v její správní radě, ur-
čitě bych podpořil i vědu a výzkum, aby 
měly jeho výsledky význam třeba pak 
i pro OKD.

Jiří Filip, mechanik v centrální 
dopravě z Dolu Darkov: 

Aktivity Nadace OKD? 
Určitě některé z nich 
znám a vítám. Já osob-
ně dělám například 
do psů, takže vím, že 
podpořila třeba cvi-

čák v Orlové. Vede ho Jiří Radovesnic-
ký z Dolu ČSM, dlouholetý úspěšný ky-
nolog, který se účastní i mistrovství 
republiky. A na co by se měla nadace 
ve své činnosti zaměřit? Myslím si, že 
hlavně na podporu mládeže v našem 
regionu. Aby bylo třeba více hřišť pro li-
di, kteří jezdí na kolečkových bruslích, 
skateboardech či na kolech. Aby děti 
ve městech měly co dělat a nenudily se.

Martina Mikulková, studentka envi-
ronmentálního inženýrství na HGF:

Vloni jsem byla na fes-
tivalu Colours of Ostra-
va, kde nešli přehléd-
nout cirkusáci a stánek 
Nadace OKD, vlastně 
ten bezbariérový bar 

s vozíčkáři. Je to moc zajímavé, oslo-
ví to spoustu lidí. A protože můj tatí-
nek pracuje na šachtě na Staříči, vím 
od něho a z tiskovin OKD také o pod-
poře seniorů, chráněných dílen či hen-
dikepovaných. Na ty, přesněji přede-
vším nemocné děti, by se měla nadace 
v budoucnu orientovat co nejvíce.

Břetislav Figel, provozní elektrikář 
z Dolu Darkov: 

Samozřejmě znám. 
Vím, že podporuje řa-
du kulturních a spor-
tovních akcí, Barbor-
ku pečující o hornické 
sirotky, kluby hornic-

kých důchodců, akce pro děti a další 
věci. Protože můj syn je diabetik, velmi 
oceňuji, že podporuje také tábory pro 
děti s cukrovkou a přispívá jim na růz-
né léky, co potřebují. A na co by se 
měla zaměřit? Jsou tu vyřazení horní-
ci, sirotci po hornících, hendikepova-
ní... Obecně bych ale řekl, že zejména 
na děti. Ty jsou pro nás nejdůležitější.  
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